
 

 

INFORMACJA 

o posiedzeniu Komisji Praw Człowieka, Praworządności i Petycji 

nr posiedzenia: 279 

data posiedzenia: 5 grudnia 2018 r. 
 

 

 

Porządek posiedzenia: 

 1. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych, w celu wprowadzenia 

możliwości współfinansowania niekomercyjnych klubów sportowych przez samorząd 

terytorialny, oraz ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami, w celu 

zmniejszenia stawki opłat za użytkowanie wieczyste nieruchomości zajmowanych przez 

niekomercyjne kluby sportowe (P9-62/18). 

2. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, w celu 

ustalenia norm powierzchni obiektów handlowych oraz ich ilości w relacji do liczby 

mieszkańców miasta lub gminy (P9-54/18). 

3. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami, w zakresie możliwości 

odliczania od opłaty rocznej za użytkowanie wieczyste nakładów na budowę urządzeń 

infrastruktury technicznej (P9-55/18). 

4. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

ustawy z dnia 23 lipca 2003 r. o ochronie zabytków i opiece nad zabytkami, w zakresie 

przyznania dotacji, możliwości wykupu i zniesienia obciążeń publicznoprawnych 

dotyczących zabytków oraz procedury ustalenia, czy dany obiekt z uwagi na zabytkowość 

ma podlegać ochronie poprzez wpis do gminnej ewidencji zabytków (P9-56/18). 

5. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

ustawy z dnia 31 lipca 1981 r. o wynagrodzeniu osób zajmujących kierownicze stanowiska 

państwowe, w celu uaktualnienia nazw kierowniczych stanowisk państwowych (P9-63/18). 

 

Posiedzeniu przewodniczył: 

 przewodniczący komisji Robert Mamątow. 

W posiedzeniu uczestniczyli: 

 
senatorowie członkowie komisji: 

Rafał Ambrozik, Zbigniew Cichoń, Robert Mamątow, Marek Martynowski, Łukasz 

Mikołajczyk, Andrzej Mioduszewski, Aleksander Pociej, Jan Rulewski, Michał 

Seweryński, 

 

 
goście, m.in.: 

Ministerstwo Sportu i Turystyki: 

podsekretarz stanu Jan Widera ze współpracownikami, 

Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego: 

podsekretarz stanu Magdalena Gawin ze współpracownikiem, 



 

 

Ministerstwo Inwestycji i Rozwoju: 

dyrektor Departamentu Polityki Przestrzennej Maria Szwałko, 

naczelnik wydziału w Departamencie Gospodarki Nieruchomościami Grzegorz 

Kubaszewski, 

Ministerstwo Finansów: 

główny specjalista w Departamencie Wspierania Polityk Gospodarczych Alicja Banaszek,  

 

 
Kancelaria Senatu: 

wicedyrektor Biura Analiz, Dokumentacji i Korespondencji Danuta Antoszkiewicz,  

pracownicy Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, Dokumentacji 

i Korespondencji: Joanna Baranowska, Monika Ruszczyk, Żaneta Urawska-Łabęcka, 

Maciej Kowalski. 

 

 

 

Ad 1. 
 

 Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany ustawy z dnia 

27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych, w celu wprowadzenia możliwości 

współfinansowania niekomercyjnych klubów sportowych przez samorząd terytorialny oraz 

ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami, w celu zmniejszenia stawki 

opłat za użytkowanie wieczyste nieruchomości zajmowanych przez niekomercyjne kluby 

sportowe, przedstawiła pracownik Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, 

Dokumentacji i Korespondencji Żaneta Urawska-Łabęcka. 

Petycja zbiorowa wniesiona przez dwóch obywateli dotyczy zmian ustawy z dnia 27 sierpnia 

2009 r. o finansach publicznych (DzU z 2017 r. poz. 2077 ze zm.) oraz ustawy z dnia 

21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (DzU z 2018 r. poz. 121 ze zm.). 

Przedmiotem petycji jest wniosek o wprowadzenie zmian ustawowych m.in. w taki sposób, aby 

zmniejszyć stawki opłaty za użytkowanie wieczyste od nieruchomości wykorzystywanych na 

funkcje sportu i rekreacji do 0,3% ceny gruntu, tak jak dla gruntów wykorzystywanych na 

działalność opiekuńczą, kulturalną, leczniczą, oświatową, wychowawczą, naukową. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciel Ministerstwa Sportu i Turystyki. 

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Sportu i Turystyki Jan Widera opowiedział się za 

podjęciem prac nad rozpatrywaną petycją. 

Przewodniczący komisji Robert Mamątow zgłosił wniosek o podjęcie dalszych prac nad 

petycją i wystąpienie o opinię Ministerstwa Finansów, Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju oraz 

Związku Miast Polskich, Związku Powiatów Polskich oraz Związku Gmin Wiejskich RP, o co 

postulowali senatorowie Łukasz Mikołajczyk i Jan Rulewski. 

Komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja postanowiła kontynuować prace nad rozpatrywaną petycją i wystąpiła o opinie 

właściwych podmiotów. 

Ad 2. 
 

 Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany ustawy z dnia 

27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, w celu ustalenia norm 

powierzchni obiektów handlowych oraz ich ilości w relacji do liczby mieszkańców miasta lub 

gminy przedstawiła pracownik Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, 



 

 

Dokumentacji i Korespondencji Joanna Baranowska. 

Petycja zbiorowa wniesiona przez grupę obywateli dotyczy zmiany art. 10 ust. 3a, 3b i 3c 

ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (DzU 

z 2017 r. poz. 1073 ze zm.). 

Autorzy petycji wnoszą o dodanie do kryteriów tworzenia studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy norm dotyczących realizacji obiektów handlowych 

o powierzchni sprzedaży przekraczającej 1000 m
2
. W ich ocenie przy określaniu polityki 

przestrzennej gminy, w tym lokalnych zasad zagospodarowania przestrzennego, konieczne jest 

wskazanie maksymalnych powierzchni handlowych obiektów przy wykorzystaniu 

współczynnika 0,25 m
2
 na mieszkańca. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciele Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju oraz Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego. 

Senator Michał Seweryński zgłosił wniosek o niepodejmowanie dalszych prac nad 

rozpatrywaną petycją.  

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

Ad 3. 
 

 Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany ustawy z dnia 

21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami, w zakresie możliwości odliczania od 

opłaty rocznej za użytkowanie wieczyste nakładów na budowę urządzeń infrastruktury 

technicznej, przedstawił pracownik Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, 

Dokumentacji i Korespondencji Maciej Kowalski. 

Petycja zbiorowa wniesiona przez grupę obywateli dotyczy zmiany art. 77 ust. 4 i 7 ustawy 

z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (DzU z 2018 r. poz. 121 ze zm.). 

Autorzy petycji wnoszą o nadanie art. 77 ust. 4 brzmienia: „W przypadku aktualizacji opłaty 

rocznej na poczet różnicy między opłatą zaktualizowaną a opłatą dotychczasową zalicza się 

wartość niezaliczonych nakładów poniesionych przez użytkownika wieczystego na budowę 

poszczególnych urządzeń infrastruktury technicznej, o których mowa w art. 143 ust. 2, które 

nie zostały wybudowane z udziałem środków, o których mowa w art. 143 ust. 1” lub ,,które nie 

zostały wybudowane ze środków własnych użytkownika wieczystego bez udziału środków, 

o których mowa w art. 143 ust. 1”. 

Autorzy petycji wnoszą też o zmianę w art. 77 ust. 7 ustawy poprzez nadanie mu następującego 

brzmienia: ,,Odliczanie nakładów, o których mowa w ust. 4 i 5, od opłaty rocznej z tytułu 

użytkowania wieczystego dokonuje się przy pierwszej aktualizacji opłaty po dokonaniu 

nakładów”. 

Wnoszący petycję postulat uzasadniają tym, że regulacja pozwalająca na odliczenia od opłaty 

rocznej za użytkowanie wieczyste nakładów na budowę urządzeń infrastruktury technicznej 

obowiązywała do nowelizacji ustawy z sierpnia 2017 r., natomiast obecnie jest to niemożliwe. 

Jak podnosi się w uzasadnieniu petycji, zmiana ustawy spowodowała brak możliwości 

skorzystania przez użytkowników wieczystych z ustawowego prawa do odliczeń od opłaty 

rocznej nakładów na ulepszenie nieruchomości. 

W opinii wnoszących petycję przy nowelizacji ustawy nastąpiło przeoczenie, gdyż powinno się 

ustalić, że nie można żądać odliczenia od opłat rocznych za użytkowanie wieczyste 

nieruchomości nakładów poniesionych na jej ulepszenie przez budowę urządzeń infrastruktury 

technicznej, jeśli zostały one sfinansowane ze środków UE lub publicznych. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciel Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju.  

Przewodniczący komisji Robert Mamątow zgłosił wniosek o niepodejmowanie dalszych prac 



 

 

nad rozpatrywaną petycją. 

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

 

Ad 4. 
 

 Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany ustawy z dnia 

23 lipca 2003 r. o ochronie zabytków i opiece nad zabytkami, w zakresie przyznania dotacji, 

możliwości wykupu i zniesienia obciążeń publicznoprawnych dotyczących zabytków oraz 

procedury ustalenia, czy dany obiekt z uwagi na zabytkowość ma podlegać ochronie poprzez 

wpis do gminnej ewidencji zabytków, przedstawiła pracownik Działu Petycji i Korespondencji 

w Biurze Analiz, Dokumentacji i Korespondencji Monika Ruszczyk. 

Petycja zbiorowa wniesiona przez grupę obywateli dotyczy zmiany ustawy z 23 lipca 2003 r. 

o ochronie zabytków i opiece nad zabytkami (DzU z 2017 r. poz. 2187 ze zm.) oraz innych 

ustaw, związanych z ochroną i utrzymaniem nieruchomości wpisanych do rejestru zabytków 

lub ewidencji zabytków. 

Autorzy petycji wnoszą o dokonanie zmian związanych z ochroną i utrzymaniem 

nieruchomości wpisanych do rejestru zabytków lub ewidencji zabytków w zakresie przyznania 

dotacji, możliwości wykupu i zniesienia obciążeń publicznoprawnych dotyczących zabytków 

oraz procedury ustalenia, czy dany obiekt z uwagi na zabytkowość ma podlegać ochronie 

poprzez wpis do gminnej ewidencji zabytków. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciel Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Kultury i Dziedzictwa Narodowego Magdalena Gawin 

opowiedziała się za przeciw podjęciu prac nad rozpatrywaną petycją. 

Przewodniczący komisji Robert Mamątow oraz senator Michał Seweryński zgłosili wniosek 

o niepodejmowanie dalszych prac nad rozpatrywaną petycją.  

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

Ad 5. 
 

 Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany ustawy z dnia 

31 lipca 1981 r. o wynagrodzeniu osób zajmujących kierownicze stanowiska państwowe, 

w celu uaktualnienia nazw kierowniczych stanowisk państwowych, przedstawiła pracownik 

Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, Dokumentacji i Korespondencji Monika 

Ruszczyk. 

Petycja indywidualna wniesiona przez osobę fizyczną dotyczy zmiany ustawy z dnia 31 lipca 

1981 r. o wynagrodzeniu osób zajmujących kierownicze stanowiska państwowe (DzU z 2017 r. 

poz. 1998 ze zm.) 

Przedmiotem petycji jest postulat dotyczący zmiany brzmienia art. 2 pkt 3 ustawy w celu 

uaktualnienia nazw kierowniczych stanowisk państwowych, poprzez usunięcie z treści przepisu 

nazwy stanowiska „minister stanu”. 

Autor petycji podnosi, że wprowadzenie niniejszej zmiany ułatwi rozumienie prawa 

i wprowadzi jego przejrzystość. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. 

Przewodniczący komisji Robert Mamątow zgłosił wniosek o niepodejmowanie dalszych prac 

nad rozpatrywaną petycją i przesłanie informacji o postulacie petycji do Rządowego Centrum 

Legislacji, celem rozważenia możliwości jego ujęcia w przyszłych pracach.  

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 



 

 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją i postanowiła przesłać informację 

o postulacie petycji do Rządowego Centrum Legislacji, celem rozważenia możliwości jego 

ujęcia w przyszłych pracach. 

 

 

 

 

 
W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące zawodową działalność lobbingową.  

 

Opracowano w BPS 

 


